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Самооценка личности и уровень тревожности у лиц с разным уровнем 

удовлетворенности жизнью в средней взрослости: аннотация к дипломной 

работе / Елена Валентиновна Вьюнова; Факультет философии и социальных 

наук, Кафедра общей и медицинской психологии; науч. рук. О. Н. Аблековская. 

Объект исследования – удовлетворенность жизнью. 

Предмет исследования – взаимосвязь самооценки личности и уровня 

тревожности у лиц с разным уровнем удовлетворенности жизнью в средней 

взрослости. 

Цель исследования – определить характер взаимосвязи самооценки и 

тревожности с разным уровнем удовлетворенности жизнью у лиц средней 

взрослости. 

Основные результаты. Определены уровни удовлетворенности жизнью 

у лиц средней взрослости. На основании сравнения средних показателей по 

пяти шкалам методики: «общий фон настроения», «интерес к жизни», 

«положительная оценка себя и собственных поступков», «согласованность 

между поставленными и достигнутыми целями», «последовательность в 

достижении целей», а также ИЖУ, можно заключить, что средний балл по всем 

показателям соответствует средним значениям.  

Выявлено для лиц средней взрослости с разным УЖУ характерны высокая 

и средняя адекватная самооценка. При этом для лиц средней взрослости с 

высоким УЖУ характерна высокая адекватная самооценка. Для лиц средней 

взрослости со средним УЖУ характерна средняя адекватная самооценка, для 

лиц средней взрослости с низким УЖУ характерна средняя адекватная 

самооценка.  

Установлено, что для лиц средней взрослости с низким УЖУ характерен 

высокий уровень тревожности. У лиц со средним УЖУ наблюдается средний 

уровень тревожности с тенденцией к высокому. У лиц с высоким УЖУ 

наблюдается средний уровень тревожности с тенденцией к низкому.  

У лиц средней взрослости с высоким УЖУ и у лиц средней взрослости со 

средним УЖУ обнаружена взаимосвязь самооценки и тревожности. При 

адекватной высокой самооценки наблюдается низкий уровень тревожности.  
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УРОВЕНЬ ТРЕВОЖНОСТИ.   



Personality self-esteem and anxiety level in people with different levels of life 

satisfaction in middle adulthood : abstract to the thesis / Elena Viunova; Faculty of 

Philosophy and Social Sciences, Department of General and Medical Psychology; 

scientific hand. O. N. Ablekovskaya. 

Object of research: the life satisfaction. 

Subject of research: the relationship between self–esteem of the individual and 

the level of anxiety in people with different levels of life satisfaction in middle 

adulthood. 

Purpose of research: to determine the nature of the relationship between self–

esteem and anxiety with different levels of life satisfaction in middle-aged people. 

The results. The levels of life satisfaction in people of middle adulthood were 

determined. Based on a comparison of average indicators on five scales of the 

methodology: "general mood background", "interest in life", "positive assessment of 

oneself and one's own actions", "consistency between set and achieved goals", 

"consistency in achieving goals", as well as Life satisfaction level, it can be 

concluded that the average score for all indicators corresponds to the average values. 

It was revealed that middle-aged people with different ages are characterized 

by high and average adequate self-esteem. At the same time, high adequate self-

esteem is characteristic of middle-aged people with high Life satisfaction level. 

Average adequate self-esteem is characteristic of middle-aged people with an average 

Life satisfaction level, average adequate self-esteem is characteristic of middle-aged 

people with a low Life satisfaction level. 

It has been established that a high level of anxiety is characteristic of people of 

middle adulthood with low Life satisfaction level. People with an average level of 

anxiety have an average level of anxiety with a tendency to high. People with a high 

level of anxiety have an average level of anxiety with a tendency to low. 

The relationship between self-esteem and anxiety was found in middle-aged 

people with high Life satisfaction level and middle-aged people with average Life 

satisfaction level. With an adequate high self-esteem, there is a low level of anxiety. 

Keywords: PERSONS OF MIDDLE ADULTHOOD, LIFE SATISFACTION, 

INTEREST IN LIFE, CONSISTENCY IN ACHIEVING GOALS, CONSISTENCY 

BETWEEN GOALS SET AND ACHIEVED, POSITIVE ASSESSMENT OF 

ONESELF AND ONE'S OWN ACTIONS, GENERAL MOOD BACKGROUND, 

SELF-ESTEEM LEVEL, ANXIETY LEVEL. 
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